
آنچه روز پنج ش�نبه در اولين تمرين استقلال 
با جواد نكونام گذش�ت، نمونه كامل يك اقدام 
پوپوليس�تي بود. پربيراه نيس�ت اگ�ر عنوان 
كنيم حجت كريمي، سرپرست استقلال در راه 
رسيدن به ش�هرت آن هم به هر قيمت ممكن 
دس�ت اس�لاف خود را از جمله فت�ح الله زاده و 
آجرلو هم از پش�ت بس�ته و حالا جواد نكونام 
حاشيه س�از را ه�م كن�ار دس�ت خ�ود دارد. 
هواداران فوتبال به ويژه استقلالي ها خوب به ياد دارند 
آن چند نفري را كه هميشه كنار فتح الله زاده حضور 
داش��تند و »حاج علي، حاج علي« ش��ان به صورت 
مشمئز كننده اي در گوش ها مي پيچيد يا خوب به ياد 
دارند كه عده اي شعار سر مي دادند »واي اگر آجرلو 
حكم جهادم دهد« و مدير عامل متوهم استقلال هم 

دستش را با حالت خاصي بالا مي آورد. 
حالا حجت كريمي ادامه دهنده همين راه است، با اين 
تفاوت كه علي فتح الله زاده و آجرلو حداقل در ظاهر 
هم كه شده بود، حرمت هوادار را حفظ مي كردند اما 
اين يكي براي نش��ان دادن توانايي هاي خود دست 
به دامان اراذل و اوباش پايتخت مي ش��ود تا به جان 
هواداران معترضي بيفتند كه نگران وضعيت تيم شان 
هس��تند؛ تيمي كه با حضور جواد نكونام پرحاشيه 

خيلي زودتر از شروع ليگ اسير حاشيه شد. 
         

ابتدا بايد به سرپرس��ت اس��تقلال يادآوری كنيم 
كه دوران كلاه مخملی ها تمام ش��ده است و حتی 
برای يک سرپرس��ت هم خوب نيس��ت به عده ای 

اراذل و اوباش متكی باشد. حجت كريمي در حالي 
خود را »دلسوز و جان نثار استقلال« معرفي مي كند 
كه پيش از اين و در زم��ان مدير عاملي آجرلو تمام 
اختيارات خود را واگذار كرده ب��ود. او همين حالا 
هم تمام اختيارات را به ج��واد نكونام واگذار كرده 
و جالب اين اس��ت كه بعد از اتفاق��ات تلخ تمرين 
پنج شنبه اس��تقلال باز هم بيانيه صادر مي كند و 
خود را از همه چي��ز بي اطلاع نش��ان مي دهد، اما 
حواسش نيس��ت كه تصاوير ثبت  و خبرها مخابره 
شده است كه او چگونه همراه اراذل و اوباش تهران 
به محل تمرين مي آيد، به آنها ابراز ارادت مي كند و 
آنها را كنار خود مي نشاند. شايد هم به همين دليل 
باشد كه علاوه بر هواداران كتک خورده، عكاسان و 
خبرنگاران حاضر در تمرين هم تهديد مي شوند كه 

هيچ خبري درز پيدا نكند. 
حالا باشگاه استقلال بيانيه صادر مي كند كه اصلًا 
در ماجرا دخالتي نداشته و اتفاقات خارج از حيطه 
مديريت باشگاه بوده است، اما سؤال اين است كه 
اگر اين عده معلوم الحال را مديريت اس��تقلال به 
محل تمرين نياورده، پس چه كسي آورده است؟ 
سرمربي؟ حتماً نكونام هم ابراز بي اطلاعي خواهد 
كرد اما هم حجت كريمي و هم جواد نكونام وقتي 
كه هواداران اس��تقلال زير مش��ت و لگد اين عده 
معلوم الحال بودند، فقط نگاه مي كردند و ش��ايد 
ته دل شان هم قند آب مي شد كه چگونه هر گونه 
اعتراضي را در نطفه خفه مي كنيم و ديگر كسي در 
تمرين نمي تواند شعار »حيا كن و رها كن« را سر 

دهد. در ورزشگاه هم كه خيلي راحت مي توان اين 
تقصير را گردن ديگران انداخت. 
         

اين نوع مديريت باشگاه و تيم در نوع خود بي سابقه 
است. به قول معروف »خدا در و تخته را خوب باهم 
جفت مي كند« و امروز حجت كريمي و جواد نكونام 
نمونه بارز اين ضرب المثل هس��تند. مدير عامل و 
سرمربي با نمايش روز پنج ش��نبه نشان دادند در 
استقلال هيچ كس حق اعتراض ندارد، والا با مشت 
و لگد و قداره و قمه روبه رو خواهد ش��د و اينگونه 
مي خواهند خود را جان نثار استقلال نشان دهند. 

وزارت ورزش طبق معمول چند وقت اخير و اتفاقات 
حاش��يه اي رخ داده در ورزش نسبت به اين مسئله 
هم دير عكس العمل نش��ان داد، در حالي كه توقع 
مي رفت به جاي صدور ي��ک بيانيه بي فايده و اعلام 
پيگيري موضوع تا مش��خص ش��دن زواياي آن با 
اقدامي عاجل و قاط��ع ابتدا مس��ببان اصلي ورود 
چنين افراد معلوم الحالي به محل تمرين استقلال را 
توبيخ و تنبيه كند. بدون هيچ شكي مسببان اصلي 
اين اتفاق تلخ جز سرپرست باشگاه و سرمربي تيم 
نيستند اما وزارت ورزش نه تنها برخوردي نكرد كه 

بازهم با مماشات از كنار اين واقعه تلخ گذشت. 
حالا شنيده مي شود اراذل و اوباش اطراف سرپرست 
و س��رمربي از حضور در ورزش��گاه و محل تمرين 
اس��تقلال محروم ش��ده اند، نكونام هم مي خواهد 
از ه��واداران كتک خورده دلجوي��ي كند و حجت 
كرمي هم باي��د به كميته انضباطي ب��رود اما نكته 

اصلي اين اس��ت كه »نسق ها« كشيده شد. حجت 
كرمي و نكونام با گردوخاكي كه ب��ه راه انداختند، 
به هوادار استقلال نشان دادند حق هيچ اعتراضي 
ندارد و تمام ش��عارهايي كه قبلًا در راستاي جلب 
رضايت هواداران داده مي ش��د، توخال��ي و باد هوا 
بود. استقلال با نكونام و كريمي تبديل به باشگاهي 
شده كه محل رفت و آمد اراذل و اوباش شده است تا 
اين دو به راحتي بتوانند هر كاري دل شان خواست 
انجام دهند. حج��ت كريمي درس هاي��ي را كه از 
آجرلو و فتح الله زاده گرفته است، خوب پس مي دهد 
و جواد نكونام هم حاشيه سازی هاي سال هاي قبلش 
در نيمكت تيم هاي��ي را كه بود، حالا با پيش��رفت 

چشمگيري به استقلال آورده است. 
         

اتف��اق تل��خ روز پنج ش��نبه ب��ا واكن��ش برخي 
پيشكسوت هاي اس��تقلال هم روبه رو شد. پيروز 
قرباني مي گويد: »فقط اظهار تأسف مي كنم. وقتي 
بنرهاي سر تمرين اس��تقلال را ديدم، ياد سريال 

»قهوه تلخ« افتادم.«
محمد نوري هم مي گويد: »از نكونام حمايت كرديم 
و الان هم حمايت مي كنيم اما او بايد حواش��ي را 
جمع كند و اجازه دخالت در برخي موارد را به هيچ 
كس ندهد. كن��ار زمين اف��رادي را ديدم كه نبايد 
حتي حق حضور در كنار زمين را داشته باشند اما 
متأسفانه وضعيت كمپ حجازي خيلي خراب بود. 
اگر همين الان جلوي اين حواشي گرفته نشود، به 

زودي مشكل ساز مي شود.«

محمد رهبري، ملي پوش سابر ايران بعد از كسب برنز قهرماني آسيا 
به گلايه از بي توجهی مسئولان پرداخت: »تأثير نتايج و امتيازهاي 
قهرماني آسيا براي كسب سهميه المپيک سطح اين رقابت ها را بالا 

برده بود، با وجود اين موفق به كسب دو مدال انفرادي) برنز( و يک 
مدال تيمي)نقره( شديم. هر چند دوست داشتم فيناليست 
بخش انفرادي باشم و به طور كلي از عملكردم راضي نيستم 
اما خوشحالم كه موفق به رفتن روي سكو شدم چراكه اين 
مدال تأثير زيادي روي امتياز المپيک داشت و توانستيم 

به واس��طه دو مدال نقره و برن��زي ك��ه در دو رويداد اخير 
داش��تيم، فاصله خود را با رقبا كم كنيم و در صورت 

مدال آوري در مسابقات آتي)قهرماني جهان( به 
احتمال 99درصد س��هميه تيم��ي المپيک را 
قطعي مي كنيم؛ موفقيتي كه دستيابي به آن 
به هيچ عنوان ساده نيس��ت و نياز به حمايت 
مسئولان دارد، اما حيف كه توجهي كه بايد به 
شمشيربازي نمي شود. طي شش ماه گذشته 
سه مدال ارزشمند برنز جام جهاني مادريد، 
نقره الجزاير و نقره قهرماني آسيا را گرفتيم اما 

دريغ از كوچک ترين توجهي! مسئولان قبل از 
كسب موفقيت وعده حمايت مي دهند اما بعد فراموش 
مي كنند. درست مثل شمش��يربازي كه به دليل نتيجه 

گرفتن رها شد!«

كبدي ايران نايب قهرمان آسيا شد

شمشيربازي رها شد، چون نتيجه گرفت!

ديدار فينال نهمين دوره مس��ابقات كبدي قهرماني۲۰۲۳ آسيا به        خبر
ميزباني بوسان كره جنوبي ديروز بين تيم هاي ايران و هند برگزار شد؛ 

ديداري كه در نهايت با نتيجه ۴۲ بر ۳۲ به سود هند به پايان رسيد. 
ايران كه در مرحله گروهي برابر هند شكست خورده بود، اميد داشت در ديدار فينال برنده از زمين 
خارج شود، با اين حال هندي ها كه با تيم كامل و قدرتمند خود در مسابقات قهرماني آسيا شركت 
كرده بودند، در ديدار ديروز هم برنده از زمين خارج شدند و براي هشتمين بار عنوان قهرماني آسيا را 
به دست آوردند. اين بازي حساس و هيجان انگيز بدون حاشيه هم نبود و در لحظاتي، تنش و درگيري 
بازيكنان دو تيم را بر سر محاسبه امتيازات به دنبال داشت، از جمله در دقايق ابتدايي نيمه دوم كه 
باعث ورود داوران و سرداور بازي به اين درگيري ها شد. تيم هند در فينال بازي هاي آسيايي۲۰۱۸ 

اندونزي برابر ايران شكست خورده بود و با اين پيروزي موفق شد انتقام آن شكست را بگيرد.

عبدي:نوجواناندرجامجهانيبرايتمامآسيابازيمیکنند

تيم ملي نوجوانان فوتبال ايران با قبول شكست 
۳ بر صفر از ژاپن از رسيدن به فينال جام ملت هاي 
آسيا بازماند. شاگردان حسين عبدي كه پيش از 
اين صعودشان به جام جهاني را قطعي كرده بودند، 

در مصاف با سامورايي ها ناكام ماندند. نوجوانان در 
شرايطي به فينال نرس��يدند كه تا قبل از ديدار 
نيمه نهايي عملكرد قابل قبولي داش��تند ولي در 
برابر ژاپن ضعف دفاعي و بدني بازيكنان مشهود 

بود. س��رمربي تيم ملي پس از پايان بازي به اين 
موارد اشاره كرد: »تا جايي كه مي توانستيم در سه 
روز گذشته آماده شديم. فكر مي كنم مجبوريم 
روي بعضي چيزها مثل از دست دادن انرژي كه 
در بازي اتفاق افتاد، كار كنيم. هر سه گل روي سه 
موقعيتي بود كه انتظار گل زني نداشتيم. بايد به 
ژاپني ها تبريک بگويم و اميدوارم با نمايشي خوب 
در فينال به عنوان قهرماني برسند، با اين حال به 
نظرم گل نخست روي توپي بود كه هيچ كدام از 
بازيكنان ما توقع گل ش��دن آن توپ را نداشتند. 
گل دوم هم به همين شكل. مي دانم اگر يک گل 
به ثمر مي رسانديم، مي توانستيم به بازي برگرديم 
و اين را به بازيكنانم گفتم. م��ن دو بازيكنم را به 
دليل محروميت در اين بازي در اختيار نداشتم. 
ما موقعيت هاي خوبي خصوصاً در نيمه نخست 
داشتيم كه يكي از آنها روي توپ ربايي مهاجم مان 

رقم خورد اما اين توپ به بيرون رفت.«  

عبدي ضمن ابراز رضايت از عملكرد شاگردانش 
خواستار حمايت بيشتر از تيم نوجوانان شد: »در 
س��طح نوجوانان ش��اهد بازي زيبايي بوديم. در 
هشت ماه گذش��ته، فقط يک كمپ تمريني در 
دوبي داش��تيم و دو بار با عربستان بازي كرديم، 
فقط همين. ما براي توس��عه فوتبال نياز به پول 
داريم. تمام كس��اني كه در ايران هس��تند، بايد 
ما را حمايت و تحريم ها را فرام��وش كنند. بايد 
از تيم حمايت كنيم و كمپ هاي خوبي داش��ته 
باش��يم و به بازيكنان بگوييم كه چه بازي هايي 
در انتظارمان اس��ت. در حال حاضر همه بازي ها 
از ابتدا تا انتهاي تورنمنت س��خت است چراكه 
همه تيم ها آماده هستند. چهار تيم نهايي كه به 
جام جهاني رسيدند، بايد از تجربه شان استفاده 
كنند. آنها بايد براي آسيا بازي كنند و براي آسيا 
مقام بياورند. اين فلسفه من است كه براي تمام 

آسيا بازي كنيم.«

 ناكامي نوجوانان 

در رسيدن به فينال 

جام ملت ها

اشرف  رامين
      بازتاب

شميم رضوان
      چهره
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س�هراب م�رادي از دني�اي قهرمان�ي خداحافظي 
كرد. ملي پ�وش وزنه برداري ايران چند س�الي را با 
مصدوميت از ناحيه كتف دس�ت به گريب�ان بود و 
اگرچه براي بازگش�ت به روزهاي اوج تلاش زيادي 
انج�ام داد اما در نهاي�ت نتاي�ج ركوردگيري هفته 
 گذشته او را به خداحافظي متقاعد كرد. مرادي بعد از 
سه بار جراحي روي كتف آسيب ديده اش اميدوار بود 
بتواند براي گرفتن سهميه المپيك پاريس در دسته 
102كيلوگرم موفق ظاهر شود اما او در ركوردگيري 
دو بار وزنه 1۶۵كيلوگ�رم را در يك ضرب انداخت و 
در دو ضرب هم وزنه نزد. از جمله افتخارات سهراب 
مرادي مي توان به طلاي بازي هاي آس�يايي 2018، 
 ط�لاي جه�ان در س�ال هاي2017 و 2018، ط�لاي 
قهرمان�ي آس�يا در س�ال هاي 2009 و 2012،  نقره 
قهرماني آسيا در سال2020 و برنز قهرماني آسيا در 

سال 2008 اشاره كرد.

شیوا  نوروزي

دنیا حیدري

چه ايرادي دارد از ژاپن الگو بگيريم
تيم ملي واليبال در هفت��ه دوم عملكرد 
قابل قبولي نداشت ولي بايد اين موضوع 
آسيب شناس��ي ش��ود. اگر ضعف تيم در 
كادر فني است، بايد آنها را توسعه دهيم. 
اگر ضعف به بازيكنان تيم ملي برمي گردد، 
بايد آنها را تقويت كنيم. بايد ارزيابي دقيق 
از تمامي اعضاي تيم، هم كادر فني و هم 
بازيكنان داشته باشيم تا به يک چارچوب 
منظم برسيم. يک زماني واليبال ژاپن از 
ايران الگوبرداري مي كرد اما الان شرايط 
به گونه اي شده كه ژاپن همه قدرت هاي واليبال دنيا را از پا درمي آورد. 
آنها روي نقاط ضعف خود كار كرده اند تا به اينجا رسيده اند. چه ايرادي 
دارد اگر ما از واليبال ژاپن الگوب��رداري كنيم تا همچنان روي واليبال 
ايران در دنيا حساب باز كنند. هيچ ايرادي ندارد ارزيابي و آسيب شناسي 
منطقي و به دور از احساسات داشته باشيم. نقاط ضعف تيم ملي بايد 
شناسايي ش��ود و روي آنها كار كنيم. واليبال ما چند ايراد دارد. يكي 
اينكه فاصله ليگ تا شروع مسابقات زياد اس��ت. متأسفانه ليگ ايران 
زود تمام مي شود و همين باعث مي ش��ود بازيكنان استراحت كنند و 
از شرايط مسابقه دور  شوند. دومين ايراد نداشتن بازي هاي تداركاتي 
خوب با تيم هاي قدرتمند دنياست. سوم اينكه در ليگ ايران بازيكنان 
و مربيان خوب و تراز اول حضور ندارند. كشورهايي كه در واليبال خوب 

نتيجه مي گيرند به خاطر ليگ منسجم آنهاست. 

طلايش را گنج زاده ها مي گيرند، پاداشش را 
فوتباليست ها

از وعده پرايد تا خودروهاي 
لوكس وارداتي

حس��رت را مي توان به راحتي در كلام و نگاه شان حس كرد؛ حسرتي 
كه پربيراه هم نيست وقتي جور مدال آوري هاي ورزش را آنها به دوش 

مي كشند اما پاداش هاي پرزرق و برقش نصيب فوتبالي ها مي شود! 
بحث همچنان واردات خودرو توسط فوتباليست هاست؛ بحث داغي كه 
دل قهرمانان و مدال آوران بسياري را تا به امروز سوزانده و نمكي بر زخم 
آنها پاشيده است! ورزشكاراني كه با كمترين امكانات بهترين عنوان ها را 
كسب كرده اند اما تنها چيزي كه نصيب شان شده است مشتي وعده وعيد 
بوده و بس! درست برخلاف فوتباليست هايي كه كسب جواز حضور در 
جام جهاني براي ش��ان پاداش هاي كلاني )6۰۰س��كه و مجوز واردات 
خودرو( به دنبال داشته اس��ت؛ پاداش هايي كه مدال آوران و قهرمانان 

ساير رشته ها حتي به خواب هم نخواهند ديد. 
بعد از احس��ان حدادي كه مدعي بود واردات خودرو اگر پاداش خوبي 
است، چرا نصيب ديگر مدال آوران و ورزشكاران نمي شود، حالا نوبت به 
سجاد گنج زاده رسيده است كه دلخوري هايش را بابت نگاه تبعيض آميز 
مس��ئولان ورزش كش��ور روي دايره بريزد؛ تنها طلايي تيم ملي كاراته 
ايران در توكيو كه اولين و شايد آخرين مدال كاراته ايران در المپيک را 
براي كشورش به ارمغان آورد)شايد كاراته ديگر در المپيک نباشد( اما 
كسب خوش رنگ ترين مدال بزرگ ترين رويداد ورزشي دنيا هم نتوانست 
پاداشي در خور توجه و مشابه آنچه ملي پوشان فوتبال دريافت مي كنند، 
نصيبش كند و اين دليل خوبي بود كه لب به گلايه باز كند: »اين مورد 
چند وقتي است ذهنم را درگير كرده، البته به اين شرايط عادت كرده ايم 
اما اگر قانون وجود داشت، هيچ گاه ش��رايط اينطور نبود. در المپيک به 
عنوان بالاترين سطح رقابت هاي ورزشي دنيا سهم ما هفت مدال و تنها 
سه طلا بود اما مجوز واردات پورشه و رنجرور نگرفتيم و پاداش مان تنها 
وعده دريافت پرايد و پرشيا بود! وعده اي كه هرگز عملي نشد! حتي وعده 
دريافت يكي از خودروهاي ثبت نامي با قيمت كارخانه هم عملي نشد!«

گنج زاده هم مثل بسياري از ورزشكاران و قهرمانان مشكلي با پرداخت 
پاداش به فوتباليس��ت ها ندارد اما خواهان عدالت محوري مسئولان و 
پايان نگاه تبعيض آميزي است كه باعث ناديده گرفته شدن موفقيت ها 
و افتخارآفريني ورزشكاران رشته هاي ديگر می ش��ود؛ قهرماناني كه 
عنوان هاي درخور توجهي كس��ب مي كنند اما نه آنطور كه بايد از آنها 
تجليل مي شود و نه پاداش��ي در خور توجه براي ش��ان در نظر گرفته 
مي شود و تنها چيزي كه به وفور دريافت مي كنند، وعده وعيد است و 

قول هاي عملي نشده. 
هن��وز واردات خ��ودرو توس��ط فوتباليس��ت ها هض��م نش��ده، جلال 
رشيدي كوچي، نماينده مجلس از اعطاي چنين مجوزي به برخي مديران 
هم خبر مي دهد: »واردات خودرو توسط بازيكنان تيم ملي فوتبال براي 
من هم سؤال بود و چون مي خواستم مطمئن بشوم نه صحبتي درباره اش 
كردم و نه در فضاي مجازي واكنشي نشان دادم، اما در حال حاضر براي 
من بر اساس اس��ناد و مداركي كه به دستم رسيده مسجل شده كه اين 
اتفاق افتاده و اين بسيار مهم است كه ببينيم چرا اين اتفاق رخ داده است، 
البته واردات خودروي نو توسط فوتباليست ها را به فال نيک مي گيرم، 
چون احتمالاً قرار اس��ت براي بقيه هم اين اتفاق رخ دهد، اما شنيده ام 
)البته رد يا تأييد نمي كنم( كه در كنار فوتباليس��ت ها برخي از مديران 
فوتبالي هم از فرصت استفاده و آنها هم در اين ميان چند ماشين براي 
خودشان ثبت سفارش كرده اند.« هر چند اين نماينده مجلس ترجيح 
مي دهد بگويد اين خبر را شنيده و از صحت و سقم آن بي خبر است اما چه 
جاي تعجب وقتي تعداد اطرافيان تيم ملي كه بابت صعود به جام جهاني 

مشمول دريافت پاداش سكه شده بودند، از نفراتي تيم بيشتر بود. 
اما نكته جالب توجه واكنش سريع سخنگوي هيئت رئيسه فدراسيون 
فوتبال است! احس��ان اصولي در حالي به سرعت دريافت حواله واردات 
خودرو توس��ط برخي مديران اين فدراس��يون را تكذي��ب مي كند كه 
رشيدي كوچي صحبتي از مديران فدراس��يون فوتبال به ميان مي آورد 
و بعيد نيست منظور او مديران عامل باشگاه ها باشد اما به نظر مي رسد 
فدراسيون فوتبال اين احتمال را به خود گرفته  است كه سريعاً دست به 
تكذيب مي زند كه اگر اين سرعت عمل را در ديگر مسائل داشت، بي شک 

نيمي از مشكلات امروز فوتبال را شاهد نبوديم. 
 با وجود اين مسئله مهم وجود خودرو هاي لوكس )كه سال ها ورود آنها 
ممنوع شده بود( در يكي از بنادر مهم جنوب كشور است. خودروهاي 
لوكس از برندهاي مشهور خودروس��ازي دنيا با قيمت بالاي ۴۰هزار 
دلار! رقمي درشت و نجومي كه بودجه سالانه چند فدراسيون ورزشي 
است اما گويا مي تواند پاداش صعود به جام جهاني هم باشد! صعودي 
كه مثل هميشه هيچ نتيجه و موفقيتي در پي نداشت، درست برعكس 
افتخاري كه سجاد گنج زاده و دو طلايي ديگر ايران در المپيک توكيو 

كسب كردند.

فوتبال ورشكسته است، كتمان نكنيد
هر بار اظهارنظرهاي رئيس فدراسيون فوتبال را مي شنويم يا مي خوانيم، 
بيشتر از قبل به اوضاع بلبش��وی اين رشته پي مي بريم و اينكه نفر اول 

مديريت فوتبال، حتي واقعيت هاي موجود را نيز كتمان مي كند. 
تعيين س��قف بودجه براي باشگاه ها راهكار امس��ال فدراسيون است، 
مثلًا براي كنترل افزايش نجومي رقم قراردادها، اما كيس��ت كه نداند 
در عرض يكي دو هفت��ه اخير قراردادهاي چندي��ن ميلياردي و حتي 
ارزي امضا شده است، آن وقت مهدي تاج دوباره با قيافه حق به جانب از 
قانون سقف قراردادها گفته و ثمره اي كه براي ليگ ايران داشته است: 
» اگر قانون سقف بودجه اجرا نمي شد، مجبور بوديم تا سال آينده اعلام 
ورشكستگي كنيم و بگوييم همه باش��گاه ها زيان آورند ولي به دنبال 
ساماندهي هستيم.« تازه سال آينده مي خواستيد اعلام ورشكستگي 
كنيد؟ سال ها از ورشكستگي فوتبال ما مي گذرد و گويا آقاي تاج از اين 

مسئله خبر ندارد يا دوست دارد خود را بي خبر جلوه دهد. 
رئيس جوري از تأثير اعمال س��قف بودجه حرف مي زند كه اگر يک نفر 
نداند، فكر مي كند باشگاه ها، بازيكنان، مربيان و دلالان اين قانون را روي 
چشم خود گذاشته و اطاعت امر كرده اند. شايد رئيس خود را به بي خبري 
بزند و اصلًا برايش فرقي نكند يک بازيك��ن يا مربي درجه چندم چطور 
بابت هر آپش��ن و تبصره ميلياردها تومان به جيب مي زند اما ما صراحتاً 
اعلام مي كنيم هيچ باشگاهي به قانون فوق وقعي ننهاده و با دهن كجي 
به قانون، مردم و نهادهاي مسئول، دستمزدها را تا جايي كه مي توانند 
بالا برده اند. ۴۰-۳۰ميليارد تومان شايد براي مردم و هواداران نجومي 
و غيرقابل تصور به نظر برسد ولي در فوتبال بي دروپيكر ايران، پول خرد 
مدعيان فوتبال حرفه اي محسوب مي ش��ود. آن وقت تاج در ساختمان 
سئول نشس��ته و براي خودش نتيجه گيري مي كند اگر اين قانون اجرا 
نمي شد، مجبور بوده به زيان ده بودن باشگاه ها اعتراف كند! ديگر اعتراف 
نمي خواهد؛ خواجه حافظ شيرازي هم مي داند باشگاه هاي پرخرج دولتي 
و صنعتي ما عملًا فقط هزينه مي كنن��د و ذره اي درآمدزايي ندارند. اگر 
درآمد داش��تند و از منابع خود خرج مي كردند، قطعاً مثل باشگاه هاي 

خارجي تناسبي بين دخل و خرج شان وجود داشت. 
بازيكني را كه خودمان به پرتغال فروختيم دوباره به چند برابر قيمت 
از همان باش��گاه پرتغالي خريده ايم. واقعاً با چه اعتمادبه نفسي حرف 
از درآمدزايي زده مي ش��ود؟ بحث ناكارآمد بودن س��قف قراردادها و 
عدم اجراي آن يک طرف و بحث تأثير آن در جلوگيري از ورشكستگي 
ليگ و سوق دادن باشگاه ها به س��مت درآمدزايي طرف ديگر. روزي 
نيس��ت خبر انتقال نجومي چند بازيكن و مربي منتش��ر نشود، حتي 
شنيده می شود بازيكنان به اصطلاح ستاره درخواست دستمزد ارزي 
داده اند و قاعدتاً آپش��ن هاي عجيب و غريب جديدي را نيز ابداع و در 
قراردادهايشان اضافه كرده اند. اينها واقعيت هايي است كه بايد به آن 
اش��اره كرد نه آن چيزهايي كه مهدي تاج در موردش حرف مي زند. 
درس��ت از وقتي به ليگ فوتبال برتر پس��وند حرفه اي اضافه كردند، 
دستمزدها سربه فلک كشيد، آن هم با پول بيت المال. هر سال نيز همه 
مسئولان ورزش و فوتبال ژست خصوصي ش��دن و استفاده از بودجه 
غيردولتي به خود مي گيرند، اما ديگر نمي توان با چند ژس��ت، وعده 
و اظهارنظر واقعيت ها را از ه��واداران پنهان كرد. همه مردم مي دانند 
دست فوتبال مستقيماً در بيت المال است و قراردادهاي نجومي تنها 
بخشي از هزينه هايي است كه از جيب ملت پرداخت مي شود. امتياز 
واردات خ��ودروی لوكس و پ��اداش دلاري را نيز بايد به اين ليس��ت 
افزود. مخل��ص كلام اينكه آقاي ت��اج با تجربه اي كه در اين س��ال ها 
كسب كرديد، ديگر بايد بدانيد اين حرف ها را هيچ كس باور نمي كند. 
وقتي سرخابي ها براي پرداخت طلب خارجي هاي شان دست به دامن 
كل مملكت مي ش��وند، چطور مي توان ح��رف از درآمدزايي زد؟ اين 
ورشكستگي سال هاس��ت رخ داده و به جاي آنكه به آن اعتراف كنيد 
دائماً مشغول ماست مالي و انكار واقعيت هستيد. سقف بودجه كه هيچ، 
حتي اگر مجازات سنگين هم براي باشگاه ها تعيين كنيد، باز هم زورتان 

به جماعت فوتبالي نخواهد رسيد.

حميد صادق��ي، مربي تيم ملي هندب��ال با تأكيد ب��ر ادامه روند 
پوست اندازي در اين رشته گفت: »بازيكنان به دليل مسابقات زياد 
همچون قهرماني جهان، ليگ و باشگاه هاي آسيا دچار خستگي 
زيادي ش��ده و تحت فش��ار بودند. آنها براي اينكه در مس��ابقات 
عملكرد خوبي داشته باشند، بدنسازي زيادي انجام دادند و نياز به 
استراحت و ريكاوري داشتند. به همين دلايل در سال جديد تنها 
دو اردو در فروردين و خرداد داش��تيم كه بيشتر بازيكنان جوان 
به آن دعوت ش��دند. با اين تصميم مي خواستيم بازيكنان جوان 
و مستعد شناسايي و جايگزين بزرگس��الان شوند. بالاخره شايد 
ديگر شرايط پوست اندازي فراهم شده باشد. همه اين برنامه ها زير 

نظر وسلين، سرمربي تيم ملي انجام شده است.«

وقت پوست اندازي در هندبال است

اميرحسين منظمي
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